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لطفا در ابتدا نس��بت خود با ش��هيد آيت الله قاضي را 
بفرمائيد.

بسم الله الرحمن الرحيم. من سيد محمد الهي، پسر آيت الله 
آسيد حس��ن الهي طباطبائي هستم. مرحوم شهيد قاضي 
دائ��ي بنده هس��تند. پدرم با ايش��ان نوه عم��ه، نوه دائي 

بودند.  
از س��نين طفوليت، آيا خاطره شيريني از شهيد آيت الله 

قاضي در ذهنتان هست؟
بله، من متولد 1317 هس��تم. در آن زمان ارتش روس��يه، 
ايران را اش��غال كرده بود و ما شهر را تخليه كرده بوديم 
و در روس��تاي شادآباد در س��اختماني متعلق به مرحوم 
احتش��ام الممالك ليقواني ساكن ش��ده بوديم. آن روزها 
حمام شخصي در هيچ جا نبود ، مگر در خانه هاي اعيان و 
اشراف. آن ساختمان يك حمام اختصاصي داشت و يادم 
هس��ت كه من و مرحوم قاضي رفتيم و در آنجا استحمام 
كرديم. من حدوداً چهار پنج سال داشتم. اولين خاطره اي 

كه از حضور ايشان در زندگي ام دارم، اين است.
برخورد ايش��ان با شما به عنوان يك كودك چهارساله 

چگونه بود؟
آن موقع شهيد قاضي بچه نداشت و به من بسيار علاقمند 
بود. همين كه مرا با خودش به حمام برد، محبتش معلوم 
است. من نوه اول آميرزا آقا باقر قاضي بودم و به اصطلاح 
خودم��ان، خيلي جايم گ��رم بود و دائي ها همه ش��ان و 
مخصوصا شهيد قاضي خيلي به من لطف داشتند. ايشان 
واقعا با من مثل پس��ر خودش رفتار مي كرد. در سال هاي 
21، آسيد حسن، پسر آقاي قاضي به دنيا آمد. تا آن موقع 
من جاي پس��ر ايش��ان بودم. نامه هاي ايشان الان هست. 
ايش��ان آن موقع كه در قم درس مي خواند، هر نامه اي كه 
مي نوش��ت، حتما يك احوال پرسي هم از من در آن بود. 

بعد هم كه خدا به خودش 4 پسر و 1 دختر داد.
در دوران نهضت ملي شدن صنعت نفت، چهار جريان 
وجود داش��ت. عده اي نس��بت به اين مسئله بي تفاوت 

بودن��د، ع��ده اي طرف��دار جبهه مل��ي و دكترمصدق، 
عده اي طرفدار آيت الله كاش��اني و عده اي هم طرفدار 
مرحوم ن��واب بودند. آيا اطلاع داري��د گرايش عمده 

آيت الله قاضي به كدام جريان بود؟
در آن زمان ايش��ان در قم درس مي خواند و شاگرد امام 
راح��ل بود. من نكته خاصي در اين باره نمي  دانم كه چه 
فعاليتي مي كرد، اما از س��ياق كار ايشان مي توان دريافت 

كه مذاقش در اين زمينه چه بوده است.
ش��هيد آيت الله قاضي پس از بازگشت از قم به تبريز، 
ب��ه نجف رفتند. آيا علت اين بود كه حوزه علميه قم، 

پاس��خگوي نيازهاي علمي ايشان نبود يا علت ديگري 
داشت؟

مطمئنا در آن زمان ارزش علمي حوزه نجف از قم بالاتر 
بود. اين را نمي شود انكار كرد. آنجا يك حوزه هزارساله 
است و قم جديد است و ايشان علاقمند بود كه به نجف 
ب��رود و در تبريز نماند. تعطيلات تابس��تان را معمولا به 
تبري��ز مي آمد. در نجف مرجعيت ب��ا آيت الله حكيم بود 
و ش��هيد قاضي در درس ايشان و درس آيت الله كاشف 
الغطاء ش��ركت كرد و افكار مرحوم آقاي كاش��ف الغطاء 

وارد افكار ايشان شد و از همان جا كه برگشت، با دولت 
شاهنشاهي برخورد داشت و هيچ وقت نشد كه ملايمت 

نشان بدهد.
سال 41 يا 42 اولين كتابي كه در اين زمينه ها به دستمان 
رسيد، كتاب »نمونه هاي اخلاقي در اسلام« نوشته مرحوم 
كاشف الغطاء، ترجمه شهيد آيت الله قاضي و چاپ تبريز 
ب��ود. آن موقع »مؤتمر تقريب ادي��ان« در بيروت برگزار 
شده بود و مرحوم كاشف الغطاء مقاله اي به آنجا فرستاده 
و در آن مقاله حمله عجيبي به اس��تعمار و حكومت هاي 
دست نش��انده ايران و عراق و عربستان و ... كرده و آنها 
را كوبي��ده بود. آقاي قاضي چنين مقاله اي را ترجمه كرد 
و در تبريز چاپ ش��د و ما اين را خوانديم. فكر مي كنم 
مطالعه اين مقاله، مثل من براي خيلي ها اولين قدم در اين 
راه بود. تا آن موقع ما روحانيت و دولت شاهنشاني را دو 
تا نمي دانس��تيم. با سوابقي كه حكومت پيشه وري در اين 
منطقه داشت و با ترسي كه از نفوذ شوروي به اين منطقه 

داشتيم، دو دستي به حكومت شاه چسبيده بوديم.
دقيقاً يادم هس��ت در سال 26، پس از شكست حكومت 
پيش��ه وري هنگامي كه شاه به روس��تاي باسمنج كه الان 
ش��هر باس��منج ش��ده،  آمد، علماي اينجا از او اس��تقبال 
كردند. عكسش را من دارم كه تمام علماي آذربايجان، از 
جمله حاج ميرزا باقرآقاي قاضي، آقايان انگجي ها، آقاي 
ثقةالاس��لام و همگي به استقبال ش��اه رفتند، براي اينكه 
وجود حكومت شاهنشاهي در آن زمان در مقابل استالين، 

خودش يك انقلاب بود. اين افكار در اين منطقه بود.
در دوره ملي شدن صنعت نفت، سه تن از آقايان علماي 
آذربايجان به مجلس راه پيدا كردند. با اين حال من دقيقا 
يادم هس��ت غروب روز 28 مرداد 32 كه در ايران كودتا 
شد، اخبار راديو را گوش مي كرديم. با شاه در مصر يا رم 
مصاحبه مي كردند. گفت: »من قصد داشتم به آذربايجان 
بروم، از ترس برادركش��ي نرفتم و آم��دم خارج«،  يعني 
موقعيت آذربايجان در آن ش��رايط و در آن سال ها طوري 

تعطيلات تابس�تان را معم�ولا به تبريز 
مي آم�د. در نجف مرجعيت ب�ا آيت الله 
حكيم بود و شهيد قاضي در درس ايشان 
و درس آيت الله كاش�ف الغطاء ش�ركت 
كرد و افكار مرحوم آقاي كاش�ف الغطاء 
وارد افكار ايشان ش�د و از همان جا كه 
برگش�ت، با دولت شاهنشاهي برخورد 
داش�ت و هيچ وقت نش�د ك�ه ملايمت 

نشان بدهد.

»راهبرد مبارزاتي شهيد آيت الله قاضي طباطبائي« در گفت و شنود 
شاهد ياران با سيد محمد الهي

دشمن انسان هاي تاثيرگذار را خوب مي شناخت ...

درآمد
س��ير طولاني مبارزات شهيد آيت الله قاضي طبابائي و نقش تعيين كننده ايشان 
در آذربايجان، به رغم اهميت بالاي آن متاسفانه آن گونه كه بايد واكاوي و بيان 
نش��ده اس��ت. در اين گفتگو كه با يكي از نزديك ترين ياوران ايشان صورت 
گرفته، اين س��ير مبارزاتي تا حدي كه درخور يك گفتگوي چند ساعته است، 
توسط خواهرزاده ايشان بيان و نكاتي شنيدني از جنبه هاي گوناگون شخصيت 
آن بزرگوار براي بررس��ي دقيق تر چهره هاي شاخص انقلاب اسلامي بازگوئي 

شده است.

يادمان شهيد آيت الله محمد علي قاضي طباطبايي 
شماره51/ بهمن ماه 1388  
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بود كه حتي شاه هم باور كرده بود كه اين منطقه طرفدار 
و پشتيبان نظام شاهنشاهي است، درحالي كه اصل مسئله 
اين نبود. اصل مس��ئله ، ترس مردم اين منطقه مرزي بود 
از تهاجم ش��وروي. ما در اي��ن نقطه اي كه الان داريم در 
آن صحب��ت مي كنيم 30 فرس��خ فاصله داري��م با پرچم 
جنوبي ناتو و 24 فرس��خ با دولت شوروي.  ما اينجا در 
منطقه مرزي بين ش��رق و غ��رب قرار داريم و در نتيجه، 
اينجا منطقه  حساس��ي اس��ت و ش��رق و غرب، اينجا را 
پشت جبهه خودشان فرض مي كنند و هر دو علاقمندند 
زمينه هاي سياس��ي اين منطقه به نفع آنها باشد. روس ها 
حزب توده را در اينجا تش��كيل دادن��د، امريكائي ها هم 
پان  تركيس��م را شايع كردند. در اينجا طرفداران تماميت 
ارض��ي ايران جز اينكه دو دس��تي ب��ه حكومت مركزي 

بچسبند، كار ديگري نمي توانستند بكنند.
ب��ه نكته مهمي اش��اره كرديد. ش��ايد دلي��ل مخالفت 
بس��ياري از آقاي��ان اين بود كه مي خواس��تند آيت الله 

قاضي در برابر شاه نايستند.
دقيقا همين طور است. خاطره اي از مرحوم آميرزا رضي 
آقاي چاي كناني يا زنوزي دارم. ايشان فيلسوف بود. در 
دوره پيش��ه وري اينها سخت تحت فشار بودند و مرحوم 
علامه طباطبائي به همين دليل از اينجا كوچ كرد و رفت، 
چون نه دولت از فلس��فه اس��لامي پش��تيباني مي كرد، نه 
ملت آن رش��د را داش��ت، نه روحانيت اين جسارت را 
داش��ت و عليهذا كساني كه زبان گويا و استدلالي اسلام 
بودن��د، در اينج��ا در مقابل ارتش ش��وروي كه آمده و 
اينجا را اش��غال كرده بود و پش��ت سرش ديگراني كه با 
كوله باري از اعتقادات ماركسيستي به منطقه آمده بودند- 
كه هم��ان هم به حكومت پيش��ه وري منجر ش��د- تنها 
ماندند. مرحوم آقاي طباطبائي كوچ كرد و به قم رفت و 
نتيجه مبارزات ايش��ان با ماركسيست ها و ماترياليست ها، 
اصول فلسفه و روش رئايسم است. مرحوم آقاي زنوزي 
هم فيلس��وف بود. آمده و به ايشان گفته بودند: »شما كه 
از شاه طرفداري مي كنيد، مگر خبر نداريد كه او دارد اين 
كثافتكاري ها را مي كند؟« فرموده بود: »شاه كه نمي آيد با 

گردو بازي كند، مي رود همين كارها را مي كند«.
شرايط اين گونه بود. ما از ترس استالين، به شاه پناه برده 
بوديم و در مقابل غرب كه از كانال تركيه وارد اين منطقه 

مي ش��د و شرق كه از كانال روس��يه مي آمد، براي حفظ 
حاكميت و مليت خودمان، دو دس��تي به حكومت ش��اه 
چس��بيده بوديم. ش��اه هم اين را مي دانست. مقاله اي كه 
آقاي قاضي منتشر كردند، نقطه عطفي شد براي مبارزين 
و براي علني ش��دن افكار مردمي و مل��ي اين منطقه. به 
دنب��ال آن انجمن هاي ايالتي ولايتي مطرح ش��د. در اين 

مقطع، من زنداني بودم.
زندان رفتن شما در ارتباط با آيت الله قاضي بود؟

خير، آيت الله قاضي هنوز اين طور افش��اگري نكرده بود. 
من از دوران آقاي دكتر مصدق مس��ئله سياسي داشتم و 
از مدرس��ه بيرون��م كردند. من آن موقع در س��يكل اول 
در دبيرس��تان پرورش درس مي خواندم. مدير مدرسه ما 
مرحوم آقاي هجيري از طرفداران  آقاي دكتر مصدق بود. 

من شاگرد آقاي اميرخيزي بودم كه پسر آقاي اميرخيزي 
دوران مش��روطيت و طرفدار آق��اي دكتر مصدق بود. ما 
همان موقع به تبع مديران و بزرگان خود به نهضت ملي 
ملحق ش��ديم و در فروش اوراق قرضه ملي و پشتيباني 
از آقاي دكتر مصدق و تظاهرات خياباني و اينها ش��ركت 
داش��تيم و از دس��ت توده اي ها و از دست گروه هائي كه 
اص��ل 4 را راه انداخته و لات ه��ا را جمع كرده بودند و 
به خيابان  مي آمدند و كس��اني را كه تظاهرات مي كردند، 
كت��ك مي زدند، كتك خورديم. من از آن موقع س��وابقي 
داش��تم. آن موقع س��اواك، زندان اختصاصي نداشت و 
زنداني ها را مي گرفتند و تحويل ش��هرباني مي دادند و به 
زندان شهرباني در خيابان صائب- محل فعلي آموزشگاه 

نيروي نظام��ي- تحويل مي دادند. من 2 ب��ار در آنجا به 
زندان رفتم. يك بار چند س��اعتي بيشتر نبودم و زود مرا 
ترخي��ص كردند، ول��ي يك بار ده روزي م��را آنجا نگه 
داش��تند. علتش هم نامعلوم اس��ت. من الان مي روم عدم 
سوء س��ابقه بگيرم، مي نويس��ند در تاريخ فلان به علت 
نامعلوم به زندان رفته است. به علت نامعلوم يعني علت 
امنيت��ي كه نمي گفتند. س��اواك علت را نمي گفت و فقط 

دستور بازداشت مي داد.
در قضي��ه انجمن هاي ايالتي ولايتي م��ن در زندان بودم 
و در جري��ان كار نبودم. بع��د از اينكه بيرون آمدم، ديدم 
قضي��ه انجمن هاي ايالتي ولايتي تمام ش��ده، ولي جنبش 
راه افت��اده ب��ود. در هيئت هائي كه در مس��اجد تش��كيل 
مي ش��دند- و معمولا بسيار هم بودند و ما نمي خواستيم 
در برابر س��اواك، نشاندارش��ان كنيم- شركت مي كردم، 
تا وقت��ي كه دوم فروردين س��ال 42 ش��د. در آن موقع 
آس��يد حس��ن، پس��ر آقاي قاضي، صبح  آمد به خانه ما. 
25 ش��وال و روز وفات امام ص��ادق)ع( بود و قرار بود 
در مس��جد مقبره، مجلس روضه خواني برگزار شود. آقا 
او را فرس��تاده بود كه به فلاني بگو بيايد مسجد مقبره و 
خودتان هم در اطراف مسجد باشيد. ما هم رفتيم و آنجا 
نشس��تيم. خبر آمد كه در مس��جد طالبيه درگيري شده. 
رفتيم آنجا، درهاي مس��جد را بس��ته بودند و س��ربازها، 
پاس��بان ها و س��اواكي ها آنجا جمع بودند. ناگهان ديديم 
آس��يد علي اصغر-س��رايدار مس��جد- را از در نيمه باز 
مس��جد كشيدند بيرون. نام خانوادگي ايشان يادم نيست، 
چون بيش��تر به همين اسم او را مي شناختيم. وقتي آسيد 
علي اصغر را بيرون كشيدند، درگيري ايجاد شد. از دوم 
فروردين س��ال 42، من ديگر نشاندار شدم و در خدمت 

نهضت روحانيت قرار گرفتم تا پيروزي انقلاب.
گويا در آن مدت جلس��اتي مخفي ب��ا آيت الله قاضي 
داش��تيد. در اين جلسات چه كساني شركت مي كردند 

و بحث ها حول چه محورهائي بودند؟
نمي ش��ود گفت جلس��ات مخف��ي، بهتر اس��ت بگوئيم 
جلس��ات خودماني. س��اواك در تم��ام لايه هاي اصناف 
م��ردم نف��وذ كرده بود. ما مي دانس��تيم ك��ه هيچ جمع و 
جلس��ه اي بدون اطلاع ساواك امكان ندارد تشكيل شود. 
ما يك جلس��ه 5، 6 نفري داش��تيم. آقاي يزداني بود، من 
بودم، آقاي دكتر س��يد محمد ميلاني بود، مرحوم محمد 
حنيف نژاد بود، مهندس عظيمي بود، مهندس حبيب يكتا 
بود. اينها اكثراً دانشجو بودند. آقاي يزداني و من بازاري 

بوديم. ما در واقع دستچين شده بوديم.
مرحوم والد شما هم مي آمدند؟

ايشان اساساً هندل بزن اين كارها بود. ايشان اخلاقاً آدمي 
منزوي بود. وقتي از نجف برگش��ت، در اينجا نه منبري 
راه انداخت و نه نمازي و نه مسجدي درست كرد. حتي 
درس��ي كه مي گفت، توي خانه خودمان بود. آدمي نبود 
كه از خانه بيرون بيايد. مس��ئله مبارزات اجتماعي، ذوق 
خاصي مي خواه��د. آدم بايد يك كم��ي حس جاه طلبي 
داشته باشد كه بخواهد نشاندار شود و در اين اجتماعات 
برود، ولي ايش��ان ابداً در پي اين نبود كه نش��اندار شود، 
ولي در جلس��ات ش��ركت مي ك��رد. اگر قرار اس��ت به 
جلسه اي لقب مخفي بدهيم، بايد به جلسات  آقاي قاضي 
و آقاي الهي بدهيم، نه جلس��ات ما. جلس��ات ما مخفي 
نبودند. پنج شش نفري جمع مي شديم كه دستچين شده 
بوديم و خيالمان راحت بود كه س��اواكي  در آن نيس��ت. 
جمع مي ش��ديم و براي اعلاميه ها و تظاهرات و اين جور 

كارها برنامه ريزي مي كرديم.
يك جلس��ه توس��عه يافته ت��ر از اين هم داش��تيم كه در 
آن از اف��راد جبه��ه ملي، نهض��ت آزادي، متمولين بازار، 

س�اواك در تمام لايه ه�اي اصناف مردم 
نفوذ كرده بود. ما مي دانس�تيم كه هيچ 
جمع و جلس�ه اي بدون اطلاع س�اواك 
امكان ندارد تشكيل شود. ما يك جلسه 
5، 6 نفري داشتيم. آقاي يزداني بود، من 
بودم، آقاي دكتر سيد محمد ميلاني بود، 
مرحوم محمد حنيف ن�ژاد بود، مهندس 

عظيمي بود، مهندس حبيب يكتا بود. 

علامه سيد محمد حسين طباطبايي در كنار برادر خود آيت الله سيد محمد حسن الهي پدر سيد محمد الهي.
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دانش��گاهيان از جمله دكتر گلابي، دكت��ر رفيعيان، دكتر 
منصور اشرفي، مرحوم آسيد محمدعلي انگجي و عده اي 
از دانشجويان از جمله آقاي دكتر ميلاني و آقاي مهندس 
حبي��ب يكتا، آقاي مهندس عظيمي و ديگران مي آمدند و 
هر حركتي انجام مي ش��د، با مشاوره اينها بود و هيچ كار 

خلق الساعة بي مشورتي نداشتيم.
مرحوم آقاي قاضي مديريت عالي اين مجموعه را داشت. 
اين لايه دوم بود. لايه س��وم كمي از اين توس��عه يافته تر 
بود.گمانم ما تبريز را به 14 منطقه تقس��يم كرده بوديم و 
هر منطقه مس��ئولي داش��ت كه با يك عده از جوان هاي 
دوچرخه س��وار ارتباط داشت و آن جوان ها هم با مردم 
ارتباط داش��تند. ما اعلاميه داشتيم، چاپ داشتيم، نوشتن 
اعلاميه داش��تيم، اخبار داشتيم و براي اينكه اينها لو نرود 
و ساواك نرود يقه اينها را بگيرد، اين طور لايه بندي كرده 

بوديم و به همين شكل كار مي كرديم.
خدا رحمت كند آقاي آس��يد جواد پيمان، مدير روزنامه 
مهد آزادي را. ايش��ان اعلاميه هاي م��ا را چاپ مي كرد. 
هي��چ كس گمان نمي برد ك��ه اعلاميه هاي ما در چاپخانه 
روزنام��ه مهد آزادي كه آن روزها يك روزنامه رس��مي 
بود، چاپ مي ش��ود، ولي به ق��دري مراقبت كرديم كه تا 
آخر هم نتوانستند چاپخانه را پيدا كنند و بعد از انقلاب، 
خودمان افشا كرديم. آقاي آسيد جواد پيمان فوت كرد و 

رفت و ما نتوانستيم حق او را ادا كنيم.
نوع ارتباط سه حلقه اي كه نام برديد با آيت الله قاضي 

چگونه بود؟
آيت الله قاضي مديريت كل اين مجموعه را داشت. حلقه 
اول كه پنج شش نفر بوديم، جنبه مشورتي داشت. حلقه 
دوم هم جنبه مش��ورتي داشت، منتهي قضيه در آن هيئت 
پنج شش نفري طراحي مي شد و براي اينكه آن پنج شش 
نفر لو نرون��د، نتيجه را آقاي قاضي در حلقه دوم مطرح 
مي كرد. وقتي در لايه دوم تصويب مي شد، لايه سوم اجرا 
مي كرد. مثلا فرض كنيد مي خواس��تيم براي موقعيتي يك 
اعلامي��ه بدهيم. در لايه اول تصويب و طراحي مي ش��د 

كه جاي اين اعلاميه خالي است. نسخه 
اولي��ه اعلاميه را آن پنج ش��ش نفر تهيه 
مي كردند و در لاي��ه دوم، مرحوم آقاي 
قاضي مطرح مي كرد، آن آقايان هركدام 
از ديدگاه خودش،  ايراد و اش��كال آن را 
مي گفتند و در آنج��ا اصلاح و تصويب 
مي ش��د و براي چاپ مي رف��ت. مامور 
چاپ ما در اين حلقه ها نبود و اگر همه 
را هم مي گرفتند، او دستگير نمي شد. او 
بدون اينكه كسي كوچك ترين سوءظني 
بب��رد، اعلاميه را مي گرف��ت و مي برد و 
چاپ مي كرد و بع��د مي برد منزل آقاي 
قاضي تحويل مي داد. خدا رحمتش كند. 
نامش عبدالحسين هاروت و شاگرد قناد 
ب��ود. پيرمرد بود و س��وابق مبارزاتي در 
حزب توده داش��ت. بعد، از حزب توده 
برگش��ته و به خانه آق��اي قاضي آمده و 
با ايش��ان بيعت كرده بود. او مسئول اين 
كار ب��ود و كار ديگ��ري نمي كرد. در آن 
جلس��ات هم ش��ركت نمي كرد و هيچ 
اس��مي در هيچ جا از او برده نمي ش��د.  
فق��ط من و  آقاي يزدان��ي و آقاي قاضي 
مي دانستيم اعلاميه ها در كجا و به دست 

چه كسي چاپ مي شود.
اين مدل س��ازماني كه ش��ما ترس��يم 

كرديد، بس��يار دقيق اس��ت. آيا اسمي هم داشت و از 
كجا الهام گرفته شده بود!

نه اس��م نداشت. نمي خواستيم اسم داشته باشد. مبارزات 
ما از سال 42 شروع شد و تا سال 57 ادامه پيدا كرد. شما 
در اين فاصله جز ي��ك عكس از من با آقاي قاضي پيدا 
نمي كنيد. فقط يك دانه پيدا كردند، آن هم در بيمارستان 
مه��ر، يكي از بچه ها آم��ده و عكس گرفته بود كه اين را 
آقاي دكتر اش��رفي داش��ته و 30 سال بعد از انقلاب داده 
در روزنامه ه��ا چاپ كرده اند. نه عكس داريم، نه ردپائي 
داريم. پ��اي تمام اعلاميه ها فقط ن��ام آقاي قاضي بود و 
هي��چ يك از ما به تنهائي و بدون مش��ورت ايش��ان هيچ 
كاري نمي كرديم. كس��اني را كه در اي��ن گروه نام بردم، 
افراد خاصي بودند. مثلا مرحوم محمد حنيف نژاد- اينكه 
بعدا چه رفتاري با او شد، كاري ندارم- ولي او واقعاً يك 
بچه مسلمان بود، مطالعات زيادي داشت، بسيار تيزهوش 
و واقعا نخبه بود. آقاي دكتر ميلاني آدم معمولي نيس��ت، 
يك نخبه اس��ت. اينها مطالعات وس��يعي داش��تند. آقاي 
دكتر ميلاني جزو انجمن اسلامي دانشجويان بود. محمد 
حنيف نژاد در تهران عضو انجمن اس��لامي دانش��جويان 
بود، در جلس��ات آقاي طالقاني 
ش��ركت  هداي��ت  مس��جد  در 
مي كرد و با ايش��ان رابطه نزديك 
داشت. مهندس حبيب يكتا عضو 
نهض��ت آزادي بود و به مهندس 
ب��ازرگان و آقاي دكتر س��حابي 
خيل��ي نزديك ب��ود و مطالعات 
و تجربيات آنها از طريق ايش��ان 
دقيق��اً ب��ه آق��اي قاض��ي منتقل 
مي ش��د، منتهي ما قصد حزب و 
دس��ته راه انداختن نداش��تيم. ما 
مي خواس��تيم قضيه س��الم  پيش 
برود. خود مرح��وم آقاي قاضي 
هم اين اعتقاد را داش��ت. در آن 
جلسات پنج شش نفري، مرحوم 

آق��اي قاضي هيچ امتيازي براي خ��ودش قائل نبود. پنج 
شش نفر مي نشستيم و درباره يك مسئله بحث مي كرديم. 
معتق��د بوديم كه نتيجه بحث بايد به دس��ت  آقاي قاضي 
اجرا شود. مجاهدين خلق و بقيه بعداً شروع شد. در سال 

42 اصلا خبري از آنها نبود. 
بعد از 15 خرداد كه آن رفتار با نهضت اس��لامي شد، ما 
در تحليل هايمان به اين نتيجه رس��يديم كه با اين شرايط 
ساده اي كه ما داريم، با ساواك نمي شود مبارزه كرد. بايد 
مبارزه علمي تر، س��ازمان يافته تر و متش��كل تر شود. اين 
نتيجه گيري توس��ط محمد حنيف نژاد در تهران تبديل به 
يك گروه مذهبي و س��پس به س��اير شهرستان ها منتقل 
شد. آن موقع اس��م هم نداشت. اولين باري كه از تهران 
به تبريز  آمدند و مرا دس��تگير كردن��د و به تهران بردند، 
ما اس��م نداش��تيم و ما را به عنوان گروه مذهبي دستگير 
كردن��د. بعد در زندان اوين قرار بود از س��ازمان حقوق 
بش��ر يا عفو بين المللي بيايند بازديد از زندانيان سياسي. 
در آنجا بودكه گفتند اگر اين جمعي كه هس��تيم، حالت 
تش��كيلات نداشته باش��د و مخصوصا بدون اسم باشد، 
اينها متوجه نمي شوند و خلاصه بايد قضيه را اروپائي تر 
كنيم. با مشاوره با بچه ها، از جمله من و آقاي يزداني نام 
»نهض��ت مجاهدين ايران« انتخاب ش��د. لطف الله ميثمي 
هم در آن موقع سالم بود و در همان زندان بود. ما با اين 
اسم با فرستادگان حقوق بشر مذاكره كرديم. تا آن موقع، 
يعني س��ال 50، اصلا اين گروه اسم نداشت. وقتي افشا 
ش��د كه چنين سازماني در اين مملكت تشكيل شده و تا 
اين مرحله رس��يده و كسي از آن خبر نداشته، ساواك در 
اين تشكيلات نفوذ كرد و اسم و روش و ايدئولوژي آن 
را عوض كرد و يك سازمان من درآوردي درست كردند 

كه الان شما مي بينيد.
يعني ش��ما اسم داش��تن و امضا داشتن را پاشنه آشيل 

آن گروه مي دانيد.
بله، ما كاري نداشتيم. امام جلو بود، ما هم به دنبالش. هيچ 
مسئله اي نداشتيم. س��ازمان به عنوان تشكل و راهنمائي 
مبارزات مردم به وجود آمده بود، نه براي حكومت گري 

و يك حكومت خاص.

مبارزات ما از س�ال 42 ش�روع شد و تا 
س�ال 57 ادامه پي�دا كرد. ش�ما در اين 
فاصله جز يك عكس از من با آقاي قاضي 
پيدا نمي كنيد. فقط يك دانه پيدا كردند، 
آن هم در بيمارستان مهر، يكي از بچه ها 
آم�ده و عكس گرفته بود كه اين را آقاي 
دكتر اش�رفي داش�ته و 30 س�ال بعد از 

انقلاب داده در روزنامه ها چاپ كرده اند. 
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ش��ما از حضور افرادي در جم��ع خصيصين آيت الله 
قاض��ي ياد مي كنيد كه مثلا با نهضت آزادي و انجمن 
اسلامي دانشجويان و گروه هاي مبارز آن دوران ارتباط 

داشتند. نگاه ايشان به تشكل هاي موجود چه بود؟
آقاي قاضي اصولا اعتقادشان بر اين بود كه فرقه هائي كه 
به وجود آم��ده از جمله نهضت آزادي، مجاهدين خلق، 
حزب ت��وده، كمونيس��ت هاي ايران، سوسياليس��ت هاي 
ايران، ح��زب ايران، حزب زحمتكش��ان و غيره همگي 
س��اخته و پرداخته استعمار هس��تند. ما يك ملت داريم 
و ي��ك عقيده و يك راه را بايد بروي��م. آنها براي اينكه 
در خان��ه ما جنگ باش��د، آمدند و اي��ن نفاق ها را ايجاد 
كردن��د و همه را به ج��ان هم انداختند ت��ا جريان نفت 
ادامه داش��ته باش��د. ولي آقاي قاضي بر محور مبارزات 
اس��تعماري به تمام اين گروه ه��ا كمك مي كرد. من عمد 
دارم كه بگويم »تمام« و حتي كمونيست ها. از بهائي هاي 
اين شهر بپرس��يد. آقاي قاضي در دوران انقلاب دستور 
داده بود كس��ي حق تعرض به خانه هاي اينها را ندارد. ما 

مسائلي با اينها داريم كه خودمان حل خواهيم كرد.
در سال 57 يا قبل از آن؟

در سال 57. قبل از آن كه كسي به بهائي ها تعرض نمي كرد. 
بعد از برچيده ش��دن حكومت شاهنشاهي، عده اي رفته 
و به خانه هاي بهائي ها س��نگ انداخت��ه و در آنها را زده 
بودن��د. اينه��ا آمدند نزد آقاي قاضي و ش��كايت كردند. 
ايش��ان دستور داد كه كسي حق تعرض به اينها را ندارد. 
در 20 بهم��ن ش��ما يك ارمني نمي ديدي��د كه مغازه اش 
آسيب ديده باشد، درحالي كه همه مغازه هايشان باز بود. 
آق��اي قاضي معتقد بود كه ملت ايران يكي اس��ت و اين 
اختلافاتي كه به وجود آمده، همه دسيسه استعمار است. 
ما اگر بتوانيم استقلالمان را به دست بياوريم، همه اينها از 
بين مي رود. بعد از انقلاب، من شاهد بودم و در چند مورد 
هم خودم حضور داشتم و مذاكرات مفصلي با مجاهدين 
خلق در تبريز داش��تيم كه انقلاب ش��ده و بنابراين ديگر 
دس��ته راه نيندازند و مجاهد و غير مجاهد، همه انقلابي 
هس��تند. ما رفتيم احمد حنيف نژاد و موس��ي خياباني و 
حسين خسروشاهي را آورديم، نشستيم و با آنها صحبت 
كرديم كه پرچم جدا درس��ت نكنيد، تظاهرات جداگانه 
راه نيندازي��د و دس��ته بازي را كنار بگذاريد. ما يك ملت 
هستيم و داريم بر اساس اسلام همكاري مي كنيم. بعد از 
آنكه مملكت آزاد شد و استقلالمان را به دست آورديم، 
مي نش��ينيم و با ه��م صحبت مي كنيم. نظ��ر آقاي قاضي 

اي��ن بود. نه تنها ب��ا مجاهدين خلق، 
بلكه با فدائيان خلق هم بايد صحبت 
ك��رد. همين آقاي يزداني كه از زندان 
با آنها آش��نا بود. مامور شد كه با آنها 
صحبت كند. مح��ل داديم به آنها، از 
آنها حفاظ��ت هم كرديم و همه را بر 
محور مبارزات ضد استعماري متحد 
كرديم. آقائي داش��تيم به نام غلام علي 
تقي زاده ي��ا تقي پور كه بنّ��ا بود. اين 
فرد عضو رس��مي حزب توده بود. از 
زن��دان بيرون آم��ده و هيچ وقت هم 
خودش را به س��اواك نفروخته بود. 
خودش به من گف��ت من در تبريز با 
توده اي ها هيچ ارتباطي ندارم. اينها با 
ساواك ارتباط دارند. من از توده اي ها 
فق��ط با يك نفر ارتب��اط دارم،  او هم 
در ش��ركت نف��ت آبادان اس��ت. اين 
مي آمد و در حالي كه به توده اي  بودن 
شناخته شده بود و بر محور مبارزات 

ضد اس��تعماري با آقاي قاضي مذاك��ره مي كرد. ما با او 
مشورت هم مي كرديم.

آيا كمك مالي هم به آنها مي كردند؟
قبل از انق��لاب را نمي دانم، ولي بعد از انقلاب بچه هاي 
مجاهدين كه از زندان آزاد ش��ده بودند به آنها كمك هاي 
مالي هم كرديم. مي خواس��تيم آنها را وادار كنيم كه دسته 
خاص��ي را راه نيندازند، بالاخره هم موفق نش��ديم. اينها 
پرچم هايش��ان را آورده و دم در مسجد شعبان زده بودند 
و آقاي قاضي دس��تور دادن��د اينها را جمع كنيد و ما هم 

جمع كرديم.
در صحبت��ي كه در م��ورد مرحوم محم��د حنيف نژاد 
كرديد، اش��اره اي به مسجد هدايت و آيت الله طالقاني 
داشتيد؟ آيا از ارتباط بين شهيد آيت الله قاضي و ايشان 

مطلبي را به ياد داريد؟
مرح��وم آقاي طالقاني در س��ال 42 محكوم ش��دند و به 
زندان رفتند و ارتب��اط زيادي برقرار نبود، ولي ما اصولا 
در مبارزات 3، 4 محور داشتيم كه مورد قبول همه بودند. 
همه ما مس��لمان بوديم، ايراني بوديم، طرفدار انقلاب و 
پش��تيبان امام بوديم. لازم نبود پيوس��ته اي��ن محورها را 
با ه��م تكرار كنيم. اي��ن محورها هم م��ورد قبول آقاي 
طالقان��ي بود، هم مورد قبول آقاي قاضي، هم مورد قبول 
حنيف ن��ژاد، هم مورد قبول بن��ده و ديگران. اختلافي در 

اين موارد نداشتيم، شايد در روش ها اختلاف داشتيم.
آي��ت الله طالقاني نقش بس��يار وي��ژه اي را در تهران، 
به خص��وص در دوران��ي كه حضرت ام��ام در تبعيد، 
در نج��ف و در پاريس بودند، به عهده داش��تند و در 
مردمي كردن انقلاب نقش ايش��ان انكارناپذير اس��ت. 

متاس��فانه در س��ال هاي پس از انقلاب در مورد ايشان 
اجحاف ش��ده و با منتس��ب كردن ايش��ان به گروهي 
خاص، چهره ش��ان را غبارآلود كرده اند. غرض بنده از 
اين س��ئوال اين بود كه اگر ارتباطات علماي شهرهاي 
مختلف با آيت الله طالقاني و تعامل بين آنها تبيين شود، 
جايگاه و نقش ايش��ان در نهضت روحانيت، شفاف تر 

خواهد بود.
درس��ت اس��ت كه مرحوم آقاي طالقان��ي عضو نهضت 
آزادي ب��ود، ول��ي م��ا ايش��ان را خيل��ي پي��ش از اينها 
مي شناختيم. ايشان منزل مرحوم علامه طباطبائي مي آمد 
و در مباحثات پروفسور كوربن شركت مي كرد. شخصيت 
بسيار جالبي داشت. مرحوم آقاي طالقاني در سال 1322، 
در فضاي آزاد و در ميدان بهارستان سخنراني كرد كه ابدا 
در آن زمان، چنين كاري در ميان روحانيون معمول نبود. 
ايش��ان به شدت نش��اندار بود و تجربه هاي بسيار زيادي 
در مبارزات داش��ت، لذا همه ما به ايشان علاقمند بوديم. 
هم آقاي قاضي بس��يار به ايش��ان علاقمند بود، هم همه 

جواناني كه در اطراف ايشان بودند. 
محمد حنيف نژاد هم بچه مسلمان و قوم و خويش مرحوم 
آيت الله ش��هيدي خودمان بود. پدرش هم عالم بسيار جا 
افتاده اي بود. او در دانشكده كشاورزي تهران قبول شده 
بود و در دوران دانش��جوئي به مسجد هدايت و محضر 
آقاي طالقاني مي رفت و به تبريز هم كه مي آمد، نزد آقاي 
قاضي مي  آمد. بعد از اينكه آقاي طالقاني دس��تگير ش��د، 
حنيف نژاد هم دس��تگير ش��د و 8 ماه در زن��دان با آقاي 
طالقاني بود و همين مجالس��ت، بس��يار در طرز تفكر او 

اثر گذاشت.
مايلم در اينجا س��ئوالي را مط��رح كنم. ما بعد از انقلاب 

چند نفر ساواكي را دستگير كرديم؟ 
شايد 100  نفر.

100نف��ر هم نش��دند. آنهائي را كه عكس هايش��ان را در 
موزه عبرت زده اند، هيچ كدامشان از ديپلم به بالا نيستند. 
صد نفر شلاق بزنِ گردن كلفت استوار ارتش را گرفتيم و 
اعدام كرديم  وگفتيم داريم ساواك را مضمحل مي كنيم! 
واقع��ا اين مملكت را اينها اداره مي كردند؟ اين طور نبود. 
آنهائ��ي كه سروكارش��ان با س��اواك افت��اده مي دانند كه 
س��اواك افراد تحليل گري داشت. باسوادهائي در ساواك 
بودند كه يكي ش��ان س��ئوالي از من كرد كه كمتر كس��ي 
مي پرس��د و جوابش را مي دان��د. صحبت از آقاي قاضي 
بود. پرس��يد قاضي را چند جور مي نويس��ند؟ وقتي من 
گفتم 4 جور، گفت : آفرين! معلوم 
بود كاملًا سرش توي حساب است! 
اينها حاضر الذه��ن بودند، آدم هاي 
باس��وادي بودند، تحليل گر بودند، 
روزنامه مي نوشتند، سياست دنيا را 
تفس��ير مي كردند، به شاه خط مشي 
مي دادن��د. اينها الان كجا هس��تند؟ 
ك��دام يكي را گرفتيم؟ س��اواك را 
در دي م��اه منحل اع��لام كردند و 
ما هم گول خورديم! ساواك رفت 
زيرزمين! چند تا ش��لاق بزن و آدم 
بي سواد را اعدام كرديم و كلاه سر 
خودمان گذاشتيم! تحليل گراني كه 
در ساواك بودند، در ميان لايه ها و 
اقشار مردم نفوذ كردند. اينها آمدند 
و به آقاي طالقاني مهر زدند، به آقاي 
قاضي مهر زدند، آمدند طرح ترور 
مطه��ري را ريختند. الان ما در دنيا 
يك كسري داريم. يعني در جوامع 

خطرناك ترين نف�اق در ايران در منطقه 
آذربايجان بود كه شكل مذهبي داشت و 
ديديم كه در جريان خلق مسلمان بيرون 
زد. اين گونه بود كه در اينجا بايد بيشتر 
احتياط مي كرديم. سر مسئله ترور آقاي 
قاضي هم همين نف�اق، جواز قضيه بود، 
اين بود كه در اينجا بايد يك مقدار دست 
به عصا راه مي رفتيم. هم اينجا رس�وبات 
افكار حزب توده قوي بود، هم رس�وبات 

افكار خلق مسلماني قوي بود.
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علمي دنيا بايد توضيح بدهيم كه جمهوري اسلامي يعني 
چه؟ اين در صلاحيت و شأن مرحوم مطهري بود كه اين 
توضي��ح را بدهد. بنده كه نمي توانم اين جور توضيحات 
را بده��م و ل��ذا آقاي مطهري را ح��ذف كردند. ما براي 
حفظ اين مملكت نياز به حفظ اطلاعاتي داشتيم و داريم. 
اين در صلاحيت امير س��پهبد قرني ها بود. يادم هس��ت 
مرحوم آيت الله ميلاني به خود من فرمودند كه ايشان در 
15 خرداد 42 كارهائي كرد كه من مسئوليتش را به گردن 
گرفتم. اين خيلي حرف بزرگي است. آيت الله ميلاني در 
مقام روحانيت مصونيت داشت. گفت:  من مسئوليتش را 
به عهده گرفتم تا اعدامش نكنند و به جايش س��ه س��ال 
حبس به او دادند. مرحوم قرني آن موقع رئيس اداره دوم 
ارتش بود. چنين س��ربازان و دانشمنداني طراحي كردند 
ك��ه انقلاب مصون ماند و به راه خود ادامه داد، وگرنه با 
خياب��ان آمدن امثال من و 4 تا دانش��جو و 4 تا بازاري و 
روحاني، ارتش ش��اه را نتوانستيم از كار بيندازيم و او را 

بيرون كنيم.
ما آن موقع دو تا مس��ئله داش��تيم. يك��ي كودتاي نظامي 
داخل��ي، يكي ه��م ش��رارت هاي همس��ايگان خارجي. 
صحبت بر س��ر اين بود كه اگر نظام شاهنشاهي متزلزل 
ش��ود و ارتش به هم بريزد، ممكن اس��ت اين دو اتفاق 
بيفتد. ش��رارت صدام در همان موقع هم قابل محاس��به 
ب��ود. آمدند و ديدند اگر در تبريز كودتا كنند، هيچ كاري 
از پي��ش نمي رود و كودتا فقط در ته��ران مي تواند مؤثر 
واقع ش��ود و لذا پادگان هاي تهران بايد صددرصد از بين 
مي رفت و تجمعي نمي ب��ود كه در تهران كودتائي انجام 
شود. اگر هم دشمنان خارجي مي خواستند به ايران حمله 
كنن��د، از مرزها بود و لذا پادگان ه��اي مرزي بايد بدون 
دس��ت خوردگي باقي مي ماند. من خودم مس��ئول ستاد 
عملياتي پادگان تبريز بودم. وقتي آقاي بيدآبادي دستگير 
و تيمسار ارزيلي به عنوان جانشين تعيين شد، بنده هم به 
عنوان كمك ايشان و با حكم آقاي قاضي به پادگان رفتم 

و دفتري درست كرديم و در آنجا نشستيم.
حكم تيمس��ار ارزيلي را هم شهيد آيت الله قاضي داده 

بودند؟
بل��ه، البته تنها ما نبوديم. پنج نفر بوديم: آقاي دكتر كُرّاني 
بود، آقاي سعيد رجائي خراساني بود، بنده بودم، مهندس 
فرهنگ پور بود و جواد حس��ين خ��ان. دكتر كراني بعدا 
س��فير ايران در الجزاير ش��د و الان هم بازنشسته است. 

آقاي س��عيد رجائي خراس��اني نماينده ايران در سازمان 
ملل بود. جواد حس��ين خان ترور ش��د. اين يك طراحي 
نظام��ي بود كه اگر خداي نكرده در آن روزها بلبش��و و 
كودتائي مي شد، پايگاهي نداشته باشد، اگر تجاوزي شد، 
لااق��ل يك پادگان جلوي دش��من را بگيرد تا در فرصتي 
كه ايجاد مي ش��د بتوانيم دس��ت و پايمان را جمع كنيم. 
اي��ن طراحي متعلق به س��پهبد قرني ب��ود. طراحي امثال 
بنده كه نبود. ما 51 نظامي در زندان داش��تيم. دكتر دانش 

پور كه الان در اينجا پزش��ك اس��ت، 
محكوم به اعدام ب��ود. آقاي طاهرزاده 
محكوم به اعدام بود. ايش��ان خودش 
را به ديوانگي زد و حبس ابدي ش��د. 
اس��توار ارتش بود كه دستگيرش كرده 
بودند. و امثال اينها بس��يار بودند. اين 
ش��بكه نظامي در ته��ران فكر مي كرد، 
كار مي ك��رد و در اختيار امام بودند. به 
همي��ن دليل سرلش��كر قرني را حذف 

كردند.
نفر سومي كه حذف شد مرحوم قاضي 
بود. مرح��وم قاضي پايگاه مردمي امام 
در آذربايج��ان را اداره مي ك��رد. ما با 
مرح��وم آقاي صدوق��ي، مرحوم  آقاي 
محلات��ي، مرح��وم آقاي دس��تغيب و 
ديگر آقايان در مشهد و در قم روابطي 
داش��تيم. تبريز در تاريخ ايران از لحاظ 
روان��ي موقعيت��ي دارد. اگر انقلاب در 

تبريز مي مرد، در همه جاي ايران از بين مي رفت.
علي الخصوص كه ش��خصيت ش��اخصي مثل آيت الله 

شريعتمداري در مقابل امام قرار گرفته بود.
دولت شاهنش��اهي اگر اين همه روي آقاي شريعتمداري 
س��رمايه گذاري كرد، براي كوبيدن آق��اي قاضي بود. در 
اينجا هي��چ كس امام را نمي ش��ناخت. فقط آقاي قاضي 
تك و تنها امام را در آذربايجان به همه شناس��اند، چه از 
نظ��ر تقليدي و مذهبي، چه از نظر سياس��ي. اين بود كه 
مرح��وم قاضي پايگاه مردمي نهض��ت را در اينجا تامين 
مي كرد و لذا او را از انقلاب حذف كردند. دشمن خيلي 
هم ناآگاه نيس��ت. دش��من ما در اي��ران، از جمله همان 
تحليل گرهاي قوي س��اواك، الان هم هستند. اينها براي 
ض��د انقلاب برنامه ري��زي مي كردند، الان ه��م مي كنند. 
پايگاه ه��اي خارجي اينها هم كه جاي خود را دارد و لذا 
برنامه ريزي هايشان بس��يار دقيق بود كه چه كساني را از 

بين ببرند.
از ن��وع ارتباطات ش��هيد آي��ت الله قاضي ب��ا علما و 

روحانيون ساير بلاد هم نكاتي را ذكر بفرمائيد.
ما تا آس��تانه انقلاب، سفارش��ات و پيام هايمان به امام را 
از طريق آقاي صدوقي به عراق مي رس��انديم و پيام ها و 
اعلاميه هاي امام هم از طريق ايشان به ما مي رسيد، يعني 
كانال ارتباطي بين آق��اي قاضي و امام، مرحوم صدوقي 
بود. مرح��وم  آقاي قاضي با مرحوم آقاي دس��تغيب هم 
رابطه بس��يار نزديكي داش��ت. آن دو در س��ال 42 با هم 
در زندان بودند. در تهران غير از آقاي طالقاني با كس��ي 
چندان رابطه خاصي نداش��تيم. در قم با آقاي پس��نديده 
ارتباط داش��تيم، با مرحوم آيت الله مرعشي نجفي ارتباط 
داش��تيم، با آقاي گلپايگاني ارتباط داشتيم. البته من طراز 

اول ها را مي گويم.
درباره ارتباط با مراجع قم توضيح بيشتري بفرمائيد.

ارتباط بس��يار نزدي��ك بود، به اين ش��كل كه وقتي مثلا 
آيت الله مرعش��ي اعلاميه اي مي نوشتند و در قم امكاناتي 
وجود نداش��ت، به تبريز مي فرس��تادند. در اينجا چاپ و 
به قم ارس��ال مي شد. در مشهد با مرحوم آيت الله ميلاني 

ارتباط بسيار نزديك داشتيم.
از ارتباط نزديك شهيد آيت  الله قاضي و مرحوم آيت الله 
ميلاني سخن بسيار گفته ش��ده است. از مصاديق اين 

ارتباط مواردي را ذكر كنيد.
اي��ن برمي گردد به م��ذاق و تش��كيلات مرجعيت خود 
ايش��ان. مرحوم آقاي گلپايگاني و آقاي نجفي تشكيلاتي 

آقاي قاضي به مجاهدين مي فرمود: پرچم 
جدا درست نكنيد، تظاهرات جداگانه راه 
نيندازيد و دس�ته بازي را كنار بگذاريد. 
ما يك ملت هس�تيم و داريم بر اس�اس 
اس�لام هم�كاري مي كنيم. بع�د از آنكه 
مملكت آزاد شد و استقلالمان را به دست 
آوردي�م، مي نش�ينيم و با ه�م صحبت 
مي كنيم. نظ�ر آقاي قاضي اين بود كه نه 
تنها با مجاهدين خل�ق، بلكه با فدائيان 

خلق هم بايد صحبت كرد.

شهيد آيت الله قاضي دركنار آيت الله العظمي ميلاني و آيت الله سيد مهدي انگجي.
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كه داشتند، ادار ه كنندگانش اشخاص ديگري بودند. همه 
كارها را خودشان انجام نمي دادند. اطرافيان براي ما زياد 
شناخته شده نبودند و احتياط مي كرديم، ولي در دستگاه 
آقاي ميلاني اين طور نبود. من چون خودم حامل پيام ها 
و نامه ه��اي آقاي قاضي به آقاي ميلاني بودم، در مورد ما 
خودشان به جزئيات رسيدگي مي كردند. بقيه را نمي دانم. 
لذا ارتباط ما با تش��كيلات آقاي ميلاني خيلي قوي تر از 

ساير آقايان بود.
از پيام هائي كه رد و بدل مي كرديد، مواردي به يادتان 

هست؟
يكي در سال 42 بود كه انتخابات مجلس بيستم يا بيست 
و يكم در جريان بود. آق��اي ميلاني اعلاميه اي دادند كه 
براي برادران مس��لمان لازم اس��ت ك��ه در راه تحصيل 
حكومت مشروع و قانوني كوش��ا باشند. چيزي نزديك 
به اين مضمون بود. اين كلمات »مشروع و قانوني«  براي 
اولين بار مطرح مي ش��د كه جنب��ه دخالت روحانيت در 
مس��ائل مملكتي را مكتوب و رسمي مي كرد. اين اعلاميه 
را من به تبري��ز آوردم و در اينجا تكثير و پخش كرديم. 
اين اعلاميه مبناي اختلافي هم با مليوّن آن روز ش��د كه 
مي گفتند ما كلمه مش��روع را نمي خواهيم و فقط قانوني 
كاف��ي اس��ت. آنها فق��ط در چهارچوب قانون اساس��ي 
حرك��ت مي كردن��د، ولي ما اعتقادمان اي��ن بود كه كلمه 
مش��روع حتما بايد در جامعه ما جا بيفتد. آقاي ميلاني از 
س��ال 43 به ما توصيه كردند كه نيمه ش��عبان را به شكل 
خاصي در تبريز جش��ن بگيريم. ما گروهي بوديم كه در 
مس��جد مقبره، جش��ن امام زمان )عج( را راه انداختيم و 

خيلي ها هم آن روز دستگير شدند.
براي خود جشن يا حواشي آن؟

البته كه براي حواشي آن. اگر اين حواشي نبود كه جشن 
مثل سال هاي گذشته مي ش��د. در اينجا هيئتي داشتيم به 
سرپرستي مرحوم آقاي انزابي. ايش��ان ممنوع المنبر بود. 
اين جلسه از سال 43 به صورت سيار، در روزهاي جمعه 
تشكيل مي ش��د و تا حالا هم ادامه دارد، منتهي ديگر آن 
موفقيت سال هاي 43 تا 57 را ندارد. اين هيئت به دستور 
آقاي ميلاني در تبريز تشكيل شده بود. صورت ظاهرش 
قرائت قرآن بود و آموزش مسائل شرعي، ولي كساني كه 
به آن هيئت مي آمدند، همگي از فعالان سياس��ي بودند و 

در آنجا تبادل اطلاعات و اخبار و اعلاميه مي شد.
آيا اين نظر آيت الله ميلاني بود كه حواش��ي به جش��ن 
نيمه ش��عبان و جلسان قرآن اضافه شود يا شما اضافه 

كرديد؟
اساس��اً اين جلس��ات به خاطر اين حواشي توسط ايشان 
توصيه شد. آيت الله ميلاني دقيقا مي دانستند ما داريم چه 

كار مي كنيم.
نقش شهيد آيت الله قاضي در اين جريانات چه بود؟

آقاي قاضي تا در تبريز بود، نظرات و پيام ها توسط ايشان 
به ما مي رسيد، ولي وقتي در تبعيد يا زندان بود، مستقيما 
به آقاي ميلاني مراجعه مي كرديم. موقعي كه آقاي قاضي 
اينجا نبود، من خودم ش��خصا بارها مس��تقيما نزد آقاي 
ميلاني مي رفتم. اساس��اً س��نگ بناي رابط��ه اين گروه با 
آي��ت الله ميلاني را آقاي قاضي گذاش��ت. آقاي ميلاني با 
مرحوم آقاي طباطبائي و پدر من در نجف رفيق بودند. ما 
از اول تقليدمان هم از آقاي ميلاني بود و ايش��ان با آقاي 
طباطبائ��ي و پدر من ارتباط نزديك داش��تند. وقتي آقاي 
قاض��ي در تبريز نبود، اين ارتب��اط از طريق پدرم برقرار 
مي ش��د، يعني آقاي ميلاني جزو حرك��ت تبريز بود، نه 
اينكه ما برويم و از مشهد چيزهائي را بگيريم و بياوريم. 
دقيقا به ايشان گزارش مي كرديم كه در اينجا فلان اتفاق 

افتاد، در اين مورد نظر شما چيست؟
معروف اس��ت كه شهيد آيت الله قاضي اهتمام خاصي 
به جشن نيمه ش��عبان داشتند. لطفا در باره برنامه هائي 
كه با حضور ايشان برگزار مي شد و حوادثي كه پيش 

آمد، خاطراتي را نقل كنيد.
در مسئله نيمه شعبان لازم نيست كسي بيايد و شعر انقلابي 
بخواند. خود مسئله انتظار و توسل به امام زمان)عج( در 
آن دوران، مبارزه عليه نظام موجود تلقي مي شد و نوعي 
شكايت از ظلم بود، لذا ما براي اشاعه اين مطلب، تلاش 
مي كرديم و توسل به امام زمان)عج(، دعاي ايشان، جشن 

نيمه شعبان را تقويت و تقدير مي كرديم.
گفته مي شود ارتشبد ش��فقت كه به تبريز آمد، روابط 
آيت الله قاضي با اس��تاندار بهتر ش��د. آي��ا اين حرف 
صح��ت دارد؟ چه ف��راز و نش��يب هائي در آن مقطع 

زماني پيش آمد؟

اين حرف ها را شايع كردند كه آقاي قاضي باجناق آقاي 
بيدآبادي اس��ت، ش��وهر خواهر آق��اي بيدآبادي )رئيس 
پ��ادگان تبريز( اس��ت، ارتباط نزديك با ش��فقت دارد و 
امثالهم. اينها همه شايعه بود. آزموده آدم بسيار لجني بود. 
كمترين حركت او اين بود كه اگر س��ر س��فره مشروب 
نبود، غذا نمي خورد. توهين هم زياد مي كرد. به يك مورد 
اشاره مي كنم. تيمسار سرتيپ شاملو در آستانه 29 بهمن 
56، رئيس ش��هرباني اينجا بود. آقاي قاضي ش��خصيت 
بس��يار ممتازي داش��ت و با ديگر آقايان ك��ه تا به حال 
مطالع��ه كرده ايد فرق مي كند. آق��اي قاضي ارتش را مال 
خودمان مي دانست، شهرباني را مال خودمان مي دانست. 
همه چيز را مال خود ما مي دانس��ت و مي گفت ش��اه از 

ملت غصب كرده. اينها بايد مال خودمان باشند. 
اس��تاندار مسافرت بود و ش��املو به آقاي قاضي خبر داد 
كه نفوذي هاي ما اطلاع داده اند كه فردا احتمال بعضي از 
اتفاقات مي رود. شب 29 بهمن بود. ما رفتيم و ساعت 1 
بعد از نصف ش��ب، آزموده را در كوي ولي عصر در خانه 
حاج مرتضي خوئي پيدا كرديم. مس��ت بود. به او گفتيم 
احتمال دارد فردا اتفاقاتي بيفتد. شما نظرتان چيست؟  آن 
روزها س��اواك يك مقدار كنار كشيده و شهرباني را داده 
بود جلوي مردم. آزموده تعبير بس��يار زش��تي به كار برد 
كه معنايش اين بود كه كاري از دس��ت مردم برنمي آيد و 
هيچ غلطي نمي توانند بكنند. جمله ركيك او همان نصف 

مرحوم آقاي طالقاني عضو نهضت آزادي 
بود، ولي ما ايشان را خيلي پيش از اينها 
مي شناختيم. ايشان منزل مرحوم علامه 
طباطبائي مي آمد و در مباحثات پروفسور 
كوربن شركت مي كرد. شخصيت بسيار 
جالبي داش�ت. مرحوم آقاي طالقاني در 
س�ال 1322، در فض�اي آزاد و در ميدان 
بهارستان س�خنراني كرد كه ابدا در آن 
زمان، چني�ن كاري در مي�ان روحانيون 

معمول نبود.

شهيد آيت الله قاضي در كنار علامه سيد محمد حسين طباطبايي.
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شب در تبريز پخش شد و خيلي از تبريزي ها اين حرف 
را شنيدند. فرداي آن روز هم به آقاي آزموده نشان دادند 
اوضاع از چه قرار اس��ت، طوري كه آمد پشت ميكروفن 

گريه كرد! 
ب��ه هرح��ال وقتي اي��ن اس��تاندار از اينجا عزل ش��د و 
رف��ت، خودش ي��ك باب فرجي بود. ن��ه آقاي قاضي با 
ش��فقت ملاقات كرد، نه ما با ش��فقت ارتباطي داش��تيم. 
نمي توانس��تيم ارتباط برقرار كنيم، چون شفقت از جانب 
ش��اه براي ماس��تمالي كردن قضيه آمده بود، ولي خيلي 
از آقاي��ان رفتند و با ش��فقت ملاقات كردند، توضيح هم 
دادن��د. او ب��راي 29 بهمن آمده ب��ود و تحقيق مي كرد و 
در گزارش��اتش چيزهائي گفته كه در كتاب ها آمده،  ولي 
اصيل ترين گزارش از كانال كنسولگري امريكا به سفارت 

امريكا صورت گرفته كه در كتاب ها داريم.
اشاره كوتاهي به اين گزارش بفرمائيد.

كنسول امريكا دقيقا عواقب قضيه را ديده و در آنجا گفته 
بود كه اين يك ش��ورش كور نيس��ت. اين يك حركت 
حس��اب شده است. او با خليفه گري ارامنه ارتباط برقرار 
ك��رده و آنها ب��ه او گفته اند با اينكه ارامنه مغازه هايش��ان 
را ب��از ك��رده بودند، هيچ ي��ك آس��يب نديده اند، بانك 
ملي آس��يب نديده، بانك هاي ديگ��ر، به خصوص بانك 
ص��ادرات ك��ه متعلق به ثابت پاس��ال بود،  آس��يب ديده 
بود. او دقيقا گزارش كرده كه هيچ پولي س��رقت نش��ده. 
گزارش كرده بود ك��ه آمده اند و در را زده و منزل بالاي 
بانك را تخليه كرده و بعد بانك را كه زير آن س��اختمان 
بوده،  آتش زده اند. اين يك حركت حس��اب ش��ده است 
و نمي ش��ود از كنار آن به اين آساني گذشت؛ درحالي كه 
آقاي ش��فقت گزارش مي دهد كه يك عده آشوبگر از آن 
طرف مرز آمده  بودند. معلوم نيست اگر آشوبگرها از آن 
ط��رف مرز آمده بودند، ژاندارمري چه كاره بود؟ آزموده 
را حت��ي خود س��اواك هم قبول نداش��ت. اميني كه آمد 
اينجا و گفت اينها از آن طرف مرز آمده بودند، به خاطر 
گزارش ساواك بود. اين فرد، يك نظامي بود. احمق بود،  
ولي نه اين قدر كه حرف به اين بزرگي را بي حس��اب و 
كتاب بزند. گزارش��ات شهرباني، س��اواك و ديگر مراكز 
اطلاعاتي را خوانده بود. همه اينها براي اينكه مردم تبريز 
را نگيرند، گزارش كرده بودند كه اينها از خارج از ش��هر 
آمده بودند، يعني از حوزه مسئوليت ما خارج است، براي 
اينكه مسئوليت را از خودشان سلب كنند. اين احمق هم 
اين حرف را باور كرده بود و پش��ت راديو تلويزيون اين 
حرف را تك��رار  كرد. اينها از كدام خ��ارج آمده بودند؟ 
خارج از م��رز؟ آن ميرزا لوي احمق هم در مجلس باور 
ك��رده بود كه از خارج آمده ند و در آنجا همين حرف را 
تكرار كرد، درحالي ك��ه اين طور نبود. آزموده به قدري 
آدم كثيفي بود كه حتي س��اواك هم او را قبول نداشت و 

به او گزارش عوضي داده بودند.
البته حوادث بعدي يعني ش��هادت حاج آقا مصطفي و 
حوادث 29 بهمن و امثالهم نش��ان مي دهد كه شفقت 
و آزم��وده براي آي��ت الله قاضي فرقي نداش��ته اند. در 
29 بهم��ن 56 نقش آيت الله قاض��ي در تثبيت انقلاب 
و فروزان نگهداش��تن آتش انقلاب و اداره شهر تبريز 

چه بود؟
29 بهم��ن 56 واقع��ا روياروئ��ي نظام اس��لامي با نظام 
شاهنش��اهي بود. نمي دانم در جاه��اي ديگر چه تحليلي 
مي كنن��د. مردم از خانه ها ريختند بيرون و مؤسس��ات و 
مغازه هائ��ي را كه از دس��تورات حكومت��ي اطاعت كرده 
بودن��د، تخريب كردن��د. ما دو تا اعلاميه داش��تيم. يكي 
اعلاميه مرجعيت قم ب��ود كه تعطيل عمومي اعلام كرده 
بودند و دومي اعلاميه دولت بود كه اين تعطيلي را ملغي 

اعلام كرده بود. يك روز شنبه بود. هر كس از قم اطاعت 
كرده بود، مغازه اش را بس��ته بود و جان و مالش محفوظ 
ب��ود. هر كس از دولت اطاع��ت كرده و در مغازه، بانك، 
س��ينما و خلاصه محل كسب خود را باز كرده بود، مردم 

آنجا را آتش زدند.
بجز ارامنه.

بل��ه، چون مذهب آنها فرق داش��ت و م��ا هيچ انتظاري 
از آنها نداش��تيم. اين دو نوع تفك��ر در خيابان هاي تبريز 

رودر رو قرار گرفتند.
هر يك از اين تفكرات، چند درصد مردم بود و تفوق 

با كدام تفكر بود؟
معلوم اس��ت كه با كداميك بود. در عرض دو سه ساعت 
شهر سقوط كرد و اثري از آثار پليس و ماموران حكومت 

برجاي نماند! شهر آتش گرفته بود.
چند درصد از مغازه ها باز بودند؟

خيلي كم. آمار مغازه هائي كه به آتش كش��يده شدند، در 
گزارش ها و كتاب ها هس��ت. مغازه اي باز نبود، سينماها 
باز بودن��د، مشروب فروش��ي ها باز بودن��د،  بانك ها باز 
بودند، ادارات باز بودند، كاخ جوانان و از اين قبيل جاها 
ب��از بودند. مردم مغازه اي را باز نكرده بودند. صد و چند 

مورد آسيب داشتيم كه اكثرا بانك صادرات بود.
در سال 57 اقدامات شهيد آيت الله قاضي چه بود؟

بعد از 29 بهمن 56 مس��ئله به ش��كل ديگري درآمد. دو 
تفكر در آن روز زورآزمائي و يكديگر را آزمايش  كردند 
و از آن پس خانه آقاي قاضي تبديل به ستاد مبارزه شد. 
ديگر در آنجا شناس��ائي قبلي كساني كه مي آمدند از بين 
رفت��ه بود و مردم گروه گ��روه مي آمدند و مي رفتند و ما 
نمي دانس��تيم اينها چه كساني هس��تند. ديگر كار از اين 
حرف ها گذشته بود. تا جريان شهادت آقا مصطفي پيش 
آمد و مجلس ختمي در مس��جد بادكوبه اي گرفته ش��د. 
حوادثي كه در ش��هرهاي ديگر پي��ش مي آمدند، همگي 
مزيد بر علت مي ش��دند. خانه آقاي قاضي ستاد عمليات 
شده بود. حتي بسياري از نظامي ها با لباس مبدل مي آمدند 

و مي رفتند و تقريبا مي ش��د پيش بيني كرد كه ما بالاخره 
درگيري خواهيم داشت. به تدريج تظاهرات شهرستان ها 
س��رعت گرفت و ديگر به چهلم نمي رسيد و زود به زود 

اتفاق مي افتاد، طوري كه روزها به هم پيوستند.
در آس��تانه انقلاب آمدند و گفتند دارند پادگان را غارت 
مي كنند. يك كرس��ي گذاشتند و آقاي قاضي رفت بالاي 
آن و رو كرد به چند نفري كه آنجا بودند و گفت هر كس 
بخواه��د از پادگان چيزي بي��رون ببرد، او را با تير بزنيد. 
اگر كسي از ديوار پائين آمد و خواست چيزي از پادگان 

غارت كند، او را با تير بزنيد.
در واقع فتواي شرعي دادند.

بله، ما اصلا تيراندازي بلد نبوديم، ولي آقا قاضي گفت و 
ما هم محكم پشت سرش ايستاديم. تانك مخروبه اي در 
آنجا داش��تيم كه داخل آن نه مسلسلي بود و نه تيرباري. 
هيچي نداش��ت. دكتر كراني دس��تور داد آن را پشت در 
پادگان ش��ماره 1 بگذارن��د و به اين ترتي��ب پادگان را 
حف��ظ كرديم. كلا ضايعات پ��ادگان تبريز در دوران بعد 

از انقلاب 8درصد بود.
ش��هرباني تخليه كرده و همه فرار كرده بودند. پاسبان ها 
بدن��ام بودن��د، چون آدم گرفت��ه و با مردم درگير ش��ده 
بودند و نمي ش��د به اين سرعت پاكسازي كرد. سرهنگ 
صدرائي رئي��س راهنمائي تبريز بود، ول��ي با مردم زياد 
درگيري نداش��ت. او را آوردي��م، دور و برش را گرفتيم 
و برديمش ش��هرباني و او را نش��انديم ب��ه جاي رئيس 
ش��هرباني و خودمان هم ايستاديم آنجا كه يعني شهرباني 
ديگر اسلامي شد و مال خودمان است. بعد از نظامي هاي 
نيروي هوائي كه با مردم درگيري نداشتند، دعوت كرديم. 
اينها آمدند و در منزل آقاي قاضي بي س��يم و اين قضايا 
را راه  انداختند و منزل آقاي قاضي شد ستاد فرماندهي و 
از آنجا با پادگان و شهرباني و ژاندارمري تماس داشتيم. 
در س��ازمان دادن به شهر تبريز، آقاي قاضي اين نقش را 

داشت.
در واقع آرامش مورد نياز را برگرداندند.

آرام��ش مورد نياز و از آن مهم تر امنيت را، چون ما هيچ 
چيز نداشتيم و در عين حال نمي دانستيم چه اتفاقي قرار 
است بيفتد. با اينكه تا دو سه ماه بعد از انقلاب، در تبريز 
دوره فترت بود و نظام جمهوري اس��لامي هنوز مس��تقر 

نشده بود، حتي يك مورد دزدي هم در تبريز نداشتيم.
يك آقاي سرگرد ش��يرواني داشتيم كه سرگرد همرديف 
ب��ود و قبل از انقلاب هم با ما همكاري مي كرد. در اداره 
آگاهي معاونت داش��ت. او را برديم من��زل آقاي قاضي 
و ايش��ان دس��تور داد كه ش��ما بروي��د و اداره آگاهي را 
راه بيندازي��د. كميته ه��ا را راه انداختي��م و خلاصه براي 
حفاظ��ت جان و مال مردم بي نهايت تلاش كرديم. ما در 
آن روزها انتظار داشتيم كه ساواكي ها خيلي شلوغ كنند، 
ولي خوش��بختانه اتفاق مهمي نيفتاد. از گروه هاي چپ، 
از جمله حزب توده اي ها، بازماندگان ساواك، كساني كه 
در مقاومت ملي عضويت داش��تند و امثالهم، خيلي براي 
ما معتمد نبودند و ممكن بود كارهائي بكنند، به خصوص 
كه تبريز پايگاه نظامي بود. يك فرودگاه درست و حسابي 
و بدون س��كنه در كناره درياچ��ه اروميه بود و هنوز هم 
هس��ت. ده ت��ا هواپيما مي توانس��تند در آنجا روي زمين 

تحليل گراني ك�ه در س�اواك بودند، در 
ميان لايه ها و اقش�ار مردم نفوذ كردند. 
اينها آمدند و به آقاي طالقاني مهر زدند، 
به آقاي قاضي مهر زدند، آمدند طرح ترور 
مطهري را ريختن�د. الان ما در دنيا يك 
كسري داريم. يعني در جوامع علمي دنيا 
بايد توضيح بدهيم كه جمهوري اسلامي 
يعني چه؟ اين در صلاحيت و شأن مرحوم 
مطهري بود كه اين توضيح را بدهد. بنده 
كه نمي توانم اين جور توضيحات را بدهم 

و لذا آقاي مطهري را حذف كردند.
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بنش��ينند و گوش از بيني كسي هم خبردار  نشود. لابلاي 
باتلاق هاست. ما مي ترسيديم كه اگر كساني در آنجا پياده 

شوند، ما اصلا خبردار نشويم! 
همين طور هم بود. در مسئله خلق مسلمان  هم مي خواستند 
همين كار را بكنند. در آستانه جريان خلق مسلمان، تمام 
س��اواكي ها  را در مس��جد جمع كرده بودند و به فاصله 
2 س��اعت مي توانستند نيروهايشان را در آنجا پياده كنند. 
روي بانده��ا را ش��ن ريزي كرديم و كاره��اي عجيبي را 
انجام داديم. حق آقاي قاضي و حركتي كه در تبريز انجام 

شد، حتي يك دهم هم ادا نشده است.
بعد از پيروزي انقلاب و ثبات نسبي اي كه در آن مقطع 
برقرار ش��د، تا مرداد 58 كه شهيد آيت الله قاضي اقامه 
نم��از جمعه كردند، فاصله زي��ادي افتاد. در بعضي از 
ش��هرها امام خيلي زودتر از اين حكم امامت جمعه را 
صادر كردند، ولي در تهران و در تبريز و در بعضي از 
شهرهاي بزرگ ديگر، از مرداد 58 نمازجمعه اقامه شد. 
با توجه به اينكه آيت الله قاضي از چهره هاي ش��ناخته 
ش��ده و مورد تائيد امام بودند و اقامه نمازجمعه هم از 
قبل از انقلاب مورد تاكيد امام بود، به نظر ش��ما علت 

يا علل اين تاخير چه بود؟
باز هم براي اينكه جواب دقيقي به س��ئوال ش��ما بدهم، 
مجب��ورم كمي به عقب بگ��ردم. در روزهاي تظاهرات و 
آس��تانه انقلاب، نق��ش آيت الله مطهري و آقاي تيمس��ار 
قرن��ي و امثاله��م را عرض كردم. اگر نط��ق اول امام در 
بهش��ت زهرا را در دسترس داشته باش��يد، يادتان هست 
كه ايشان با عصبانيت مي گويند من خودم دولت تشكيل 

مي دهم، من توي دهن اين دولت مي زنم. يادتان هس��ت 
ك��ه امام با چه هيجاني اين ح��رف  را زدند؟ چرا؟ چون 
همه كس��اني كه ب��راي انقلاب كار و مب��ارزه مي كردند، 
به ش��دت از نفاق داخلي مي ترس��يدند. ما در 15 خرداد 
از نفاق داخلي شكست خورديم، در جريان نهضت ملي 
صنعت نفت از نفاق داخلي شكست خورديم. بعيد نبود 
ك��ه در اينجا هم نفاق داخلي اتفاق بيفتد. س��اواك بيكار 
ننشسته بود. امريكا كسي نيست كه به اين آساني ها دست 
از س��ر نفت ما بردارد. اين بزرگ ترين واهمه ما بود. اين 
را نه تيمس��ار قرني مي توانس��ت ج��واب بدهد، نه آقاي 
مطهري مي توانس��ت جواب بدهد، نه كسان ديگر، فقط 
امام مي توانس��تند جواب بدهند و اين ش��كاف و ضعف 
را بپوش��انند. امام ك��ه گفتند من خودم دولت تش��كيل 
مي دهم، يعني آنهائي كه به فكر تش��كيل دولت هس��تند،  

دكان هايشان را تخته كنند و بروند دنبال كارشان.
از بهم��ن 56 تا بهمن 57، تمام اين زيرزمين ها پر بود از 

جوان ها و كس��اني كه به نام افراد انقلابي كار مي كردند و 
نقشه مي كشيدند. ما نمي دانستيم كداميك از اينها طرفدار 
روحانيت اس��ت، كداميك طرفدار ش��اه! ما نمي دانستيم 
اينه��ا افكار چپي  دارند يا افكار اس��لامي! نمي دانس��تيم 
توده  اي ه��ا اينه��ا را راه انداخته ان��د يا جبه��ه ملي ها. ما 
اصلا نمي دانس��تيم خلق مس��لماني ها كي و چي هستند؟ 
توده اي ه��ا دارند چه كار مي كنند؟ نهضت آزادي چه كار 
مي كند؟ جبهه ملي در چه فكري اس��ت؟ امام گفتند من 
خودم دولت تش��كيل مي دهم، يعني كسان ديگر به فكر 

تشكيل دولت نيفتند.
و ام��ا خطرناك ترين نفاق در اي��ران در منطقه آذربايجان 
بود كه ش��كل مذهبي داشت و ديديم كه در جريان خلق 
مس��لمان بيرون زد. اين گونه بود كه در اينجا بايد بيشتر 
احتياط مي كرديم. سر مسئله ترور آقاي قاضي هم همين 
نف��اق، جواز قضيه ب��ود، اين بود ك��ه در اينجا بايد يك 
مقدار دس��ت ب��ه عصا راه مي رفتيم. هم اينجا رس��وبات 
اف��كار حزب توده ق��وي بود، هم رس��وبات افكار خلق 
مس��لماني قوي بود. عرض كردم كه ما با 24 فرس��خ راه 
مي رسيم به شوروي و با 30 فرسخ هم مي رسيم به پرچم 
جنوب��ي ناتو!  اينها مي توانس��تند خيلي زود به اينجا نيرو 
برس��انند. اكثر خلق مس��لماني ها كه ما در اينجا ديديم، 
افراد كردي بودند كه از حزب كومله به اينجا آمده بودند 
و به نام خلق مس��لمان فعاليت مي كردند. تفنگ  دستشان 
بود و اس��تانداري را اش��غال كرده بودند. اين بود كه در 
اينجا ي��ك مقدار احتياط مي كرديم و لذا نماز جمعه اين 
شهر، راه اندازي دولت در اين شهر، راه اندازي ساواك در 

اين شهر بسيار مهم بود. 
فكر مي كن��م ده پانزده روز بعد از پي��روزي انقلاب بود 
ك��ه ما اداره هش��تم را در خان��ه اي در كوچ��ه ارك راه 
انداختيم. اداره هشتم، اداره اطلاعات خارج از مرز )ضد 
جاسوس��ي( بود، چون راه آهن تبريز- جلفا را داشتند در 
زمان ش��اه برقي مي كردند و موقع انقلاب در عرض 24 
ساعت همه كارشناسان آن عوض شدند. تكنسين ها رفتند 
و عده ديگري آمدند و ما فهميديم اينها ماموران كا.گ.ب 
هس��تند كه آمده اند و كارشناس نيستند و لذا اداره هشتم 
م��ا هم لازم اس��ت و امثال اينها. مس��ئله نمايندگي آقاي 

مس�ئله، مس�ئله بهائ�ي و ت�وده اي و 
كمونيس�ت و اين حرف ها نيس�ت، بلكه 
مسئله مهم، مسئله نفاق است. در ظرف 
200 ، 300 سالي كه استعمار به اين مملكت 
قدم گذاش�ته، ما از قضيه نفاق شكست 
خورده ايم. اينها نخواستند مستقيم با ما 
بجنگند، بنابراين عده اي را با عده ديگر 
ب�ه جن�گ وادار كردند. م�ا ملاحظه اين 

قضيه را داشتيم.

آبان 1358. آخرين تصوير از شهيد آيت الله قاضي در حال اقامه نماز عيد قربان در استاديوم تختي تبريز.

اتومبيل حامل شهيد آيت الله قاضي در هنگام ترور ايشان.
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قاضي مس��ئله يك دو روز يا انقلاب 
نبود كه مثلا در آستانه انقلاب برويم 
بگوئيم كه چه كس��ي در تبريز اقامه 
نم��از بكند، چه كس��ي نكند. غير از 
آقاي قاضي، امام در تبريز كس��ي را 
نداشت، نفر دوم نداش��تيم. اين بود 
كه عده اي به نام امام و به نام اسلام، 
يعني همان تحليلگران سابق ساواك 
و جاده صاف كن هاي س��اواك رفتند 
و به ام��ام گفتن��د كه آق��اي قاضي 
تنهاس��ت و لذا مرح��وم مدني را به 
تبريز آوردند. در هيچ جاي دنيا، نماز 
جماع��ت دو امام��ي نديده ايم، ولي 
اينج��ا در تبريز ديدي��م. عكس هاي 
آن هم هس��ت. بالاخره فتنه هائي به 
راه  افت��اد و كار به ترور كش��يد. من 
آن موقع در ش��وراي فرماندهي سپاه 
بودم. روز عيد قربان كه آقاي قاضي 
در اس��تاديوم تختي اقام��ه نماز عيد 
قربان مي كرد، من مس��ئول حفاظت 

آنجا بودم. احتمال مي داديم كه چنين اتفاقي بيفتد، منتهي 
احتم��ال مي داديم كه مثلا در نماز عيد اين اتفاق مي افتد، 
نگو كه كلاه س��رمان رفته و در برگش��ت از نماز مغرب، 

اين اتفاق خواهد افتاد.
اشاره شما به رفتن عده اي نزد امام براي آوردن شهيد 
مدني ممكن است شبهاتي را در اين زمينه ايجاد كند. 

مشخصاً چه كساني مدنظر شما هستند؟
خيلي ه��ا بودند. حت��ي در اينج��ا بودجه تامي��ن كردند 
و آق��اي مهندس نورالدي��ن غروي را ب��ه پاريس و نزد 
امام فرس��تادند كه ب��راي تبريز آقاي مدني را بفرس��تيد. 
منظورش��ان آقاي مدني نبود، چون ايش��ان انسان متقي و 
وارس��ته اي بود. مسئله شان اين بود كه مي خواستند رابطه 
قبل و بعد از انقلاب را قطع كنند. الان كساني را در اين 
شهر داريم كه مثلا همكار آقاي قاضي در دادگستري بود. 
آن موقع هر روز براي همين آقا و ديگران پاپوش درست 
مي كردن��د، از جمل��ه براي  آقاي بنابي. هر روز س��اواك 
براي ايشان پاپوش درست مي كرد. مي خواستند آبرويش 
را ببرن��د. اينكه چگونه اينه��ا را از آن دادگاه ها خلاص 
مي كرديم، خودش��ان هم نمي دانن��د! نمي دانند كه آنها را 
به وس��يله چه عواملي از دادگاه مي كش��يديم بيرون. اگر 
يك خطبه عقد براي كسي مي خواندند، اينها را به زندان 
مي فرس��تادند. ما 15 سال از اينها حفاظت مي كرديم. آنها 
را مي بردند زندان، به خانواده ش��ان رس��يدگي مي كرديم. 
مي بردند س��اواك، مي رفتيم دس��ت به كار مي شديم و به 
هر وسيله اي اعم از تهديد، تطميع و امثالهم اينها را بيرون 
مي آورديم. سيد اس��ماعيل موسوي، اسم واقعي اش سيد 
محمد اس��ت. اس��م من هم سيد محمد اس��ت و هر دو 
در زندان بوديم. س��اواكي ها براي ما يواشكي چلوكباب 
مي آوردن��د. مي خوردي��م!  اين نقش را چه كس��ي بازي 
مي كرد؟ اين س��يد اولاد پيغمب��ر را برده بودند و انداخته  
بودند داخل س��لول و اگر حمايتش نمي كرديم، مي زدند 

او را لت و پار مي كردند. نمي گذاشتيم بزنند.
مگر در ساواك هم نفوذي داشتيد؟

بل��ه، در س��اواك، در ارت��ش، در دادگس��تري، در خود 
اس��تانداري و همه جا نفوذي داشتيم. براي اين كار، 15 
سال زحمت كشيديم. تبريز يا بلاواسطه يا مع الواسطه با 
آق��اي قاضي مرتبط بود. آقاي قاضي رفت و ما حق اينها 
را ادا نكردي��م. قدرت و زور چه كس��ي بود كه روزنامه 
مه��د آزادي اعلاميه امام خمين��ي را چاپ مي كرد؟ زور 

آقاي قاضي و عوامل ايشان.
ش��ما بارها از تنها بودن ش��هيد آيت اله قاضي س��خن 
گفته اي��د. آيا اي��ن تنهائي در ميان نخب��گان بود يا در 

ميان مردم؟
هيچ ك��دام، در ميان روحانيت بود. آقايان همه ش��ان در 

دستگاه آقاي شريعتمدار بودند.
ولي در بقيه اقشار مردم، امام حرف اول را مي زدند.

درس��ت اس��ت. اين را من نمي گويم، تظاه��رات مردم 
مي گويد. اين س��يل جمعيتي ك��ه در خيابان ها مي آمدند، 
اقليت بودند؟ دانشگاه با آقاي قاضي هماهنگ بود، بازار 
با آقاي قاضي هماهنگ بود، اصناف همين طور، كارمندان 
همين طور. نه تنها در انقلاب، بلكه در س��ال 43 كه آقاي 
قاضي از زندان آزاد ش��د و به تبريز برگشت، آن استقبال 

حيرت انگيز از او شد.
اش��اره كرديد كه ش��هيد آيت الله قاضي بعد از انقلاب 

ب��ه بهائيان يك نوع مصونيت دادن��د. اين نكته ممكن 
است شبهاتي را ايجاد كند. لطفا در اين زمينه توضيح 

بيشتري بدهيد.
مسئله، مسئله بهائي و توده اي و كمونيست و اين حرف ها 
نيست، بلكه مسئله مهم، مسئله نفاق است. در ظرف 200 
، 300 س��الي كه اس��تعمار به اين مملكت قدم گذاشته، 
م��ا از قضيه نفاق شكس��ت خورده ايم. اينها نخواس��تند 
مس��تقيم با م��ا بجنگند، بنابراين ع��ده اي را با عده ديگر 
ب��ه جنگ وادار كردند. ما ملاحظه اين قضيه را داش��تيم. 
مگر فكر مي كنيد در ش��هر تبريز اساس��اً چن��د خانواده 
بهائي وجود داش��ت؟ نهايتا 100 خان��واده. در كل تبريز 

ما فق��ط يك خانواده يهودي داش��تيم. 
همه اينها انرژي هسته اي هم كه باشند، 
چ��ه كاري از دستش��ان برمي آيد؟ در 
صورتي ك��ه خطري ب��راي انقلاب به 
وج��ود مي آوردند، مي ش��د در عرض 
يك س��اعت هم��ه آنه��ا را جمع كرد. 
اينها مي خواس��تند از اين 100 خانواده 
بامبولي درس��ت كنند كه عده  ديگري 
بياين��د و از آن پايگاه درس��ت كنند. ما 
گفتيم به اين 100 خانوار كاري نداشته 
باش��يد تا اي��ن اتفاق نيفت��د و بعد كه 
حكومت مستقر ش��د، با اينها صحبت 
مي كنيم، اگر قانع ش��دند كه چه بهتر، 
اگر قانع نشدند محاكم قضائي مي دانند 
و اينها. كسي حق ندارد برود خانه آنها 

را غارت و به آنها تعرض كند.
در انته��اي بحث، ي��ادي هم از مادر 
بزرگوارتان،  همس��ر ش��هيد آيت الله 
قاض��ي بفرمائي��د. رابط��ه ش��هيد با 

خواهرشان چگونه بود؟
مرح��وم آق��اي قاضي چهار س��ال از مادر م��ن بزرگ تر 
بودند. آنها دو برادر و يك خواهر بودند. برادر بزرگ تر، 
مرح��وم آقاي قاضي ب��ود، بعد مادر م��ن و بعد مرحوم 
آس��يد جواد قاضي. مادر من مرحوم آقاي قاضي را جاي 
پدر خودش مي دانس��ت و مرحوم آقاي قاضي هم خيلي 
آدم مهربان��ي بود، خيلي بزرگ منش و آق��ا بود. با اينكه 
پدر من از نظر س��ني بزرگ تر بود، اما آقاي قاضي بزرگ 
فاميل محس��وب مي شد و همه در ايام عيد بايد به ديدن 
ايش��ان مي رفتند، با اين همه آق��اي قاضي اولين خانه اي 
ك��ه ب��راي عيد ديدني مي  آم��د، خانه ما ب��ود. با پدر من 
هم ك��ه هم قوم و خويش بودند و ه��م، هم مذاق. آقاي 
قاضي س��ال هاي سال چهارشنبه شب ها در مسجد شعبان 
س��خنراني منبري داش��ت. يك روز قبل از آن با پدر من 
مي نشستند و بحث هاي مفصلي درباره موضوعي كه قرار 
بود در منبر مطرح كنند، مي كردند. تصور نمي كنم ايشان 

كمتر از هفته اي يك بار به منزل ما آمده باشد.
در دوران انقلاب گاه مي شد كه من يك ماه تمام،  يكسره 
در منزل آقاي قاضي مي ماندم و به خانه خودمان نمي آمدم. 
خيل��ي خواهر و برادر با هم نزديك و هم مذاق بودند، به 
اضافه اينكه از وقتي چش��م باز ك��رده بودند، با تبعيد و 
زندان و مبارزه بزرگ ش��ده بودند. مادر من كوچك بود 
ك��ه با مرحوم پدرش در زم��ان رضاخان ابتدا به تهران و 
بعد به مش��هد تبعيد شدند. اينها از اول زندگي شان با اين 
مسائل آشنا بودند. من خودم در طول حيات ايشان شايد 
ده  بار دس��تگير شدم. دو سه بار طولاني بود، ولي هر دو 
سه ماه يك بار هم سري به ساواك مي زديم و سين جيم 
و باقي مس��ائل. خانه ما برِ خيابان دانشس��را بود. هميشه 
جل��وي خانه ما يك مامور مي ايس��تاد. م��ادر من به اين 

چيزها عادت كرده بود.
موقع��ي ك��ه آقاي قاض��ي از زندان آزاد ش��د و به تبريز 
برگشت و آن اس��تقبال عجيب از ايشان شد، همان شب 
ريختند در خانه آقاي قاضي و ايش��ان را دزديدند. اكثراً 
مس��لح و مس��ت بودن��د. خانوادگي آنج��ا بوديم. زن و 
بچه ترس��يدند. يك خواهر من به ش��دت ترسيد و دچار 
خون ريزي ش��د و دو روز بع��د از آن فوت كرد. هيجده 
س��ال داش��ت. خلاصه مادر من اين چيزه��ا را ديده بود 
و تجربه داشت. دس��تگيري برادر، زنداني شدن و تبعيد 
ش��دن برادر، كش��ته ش��دن برادر و اينها را ديده بود. زن 

دنياديده و باتجربه اي بود.

در دوران انقلاب گاه مي شد كه من يك 
ماه تمام،  يكس�ره در منزل آقاي قاضي 
مي ماندم و به خان�ه خودمان نمي آمدم. 
خيل�ي خواه�ر و برادر با ه�م نزديك و 
هم مذاق بودند، به اضافه اينكه از وقتي 
چش�م باز كرده بودند، با تبعيد و زندان 
و مب�ارزه بزرگ ش�ده بودن�د. مادر من 
كوچك بود كه با مرحوم پدرش در زمان 
رضاخان ابتدا به تهران و بعد به مش�هد 

تبعيد شدند.




